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شناسایی ۶۲ بیمار جدید کرونایی در کشور
بنابر اعلام وزارت بهداشت، در یک شبانه روز ۶۲ بیمار مبتلا به کووید- ۱۹ در 
کشــور شناسایی شــد.به گزارش مهر، از روز ۲8 آذر تا روز ۲۹ آذر ۱۴۰۱ و بر 
اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۶۲ بیمار جدید مبتلا به کووید ۱۹ در کشور 
شناسایی و ۴۹ نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید ۱۹ در کشور به 
۷ میلیون و ۵۶۰ هزار و ۵8۱ نفر رســید.در طول ۲۴ ساعت، ۳ نفر از بیماران 
کووید -۱۹ در کشــور جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این 
بیماری، به ۱۴۴ هزار و ۶۶۷ نفر رسید.تا روز ۲۹ آذر ۷ میلیون ۳۳۵ هزار و ۷۷۹ 
نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.۷۹ نفر از بیماران 
مبتلا به کووید- ۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستانها تحت مراقبت 
قرار دارند.تا روز ۲۹ آذر ۵۴ میلیون و ۶۹۴ هزار و ۶۶ آزمایش تشخیص کووید 
۱۹ در کشور انجام شده است.در حال حاضر، یک شهرستان در وضعیت نارنجی، 

۹۳ شهرستان در وضعیت زرد و ۳۵۴ شهرستان در وضعیت آبی قرار دارند.

فراخوان مشمولان اعزامی  پایه خدمتی دی ماه 
سال ۱۴۰۱

ســازمان وظیفه عمومی فراجا در اطلاعیه ای اعلام کرد: کلیه مشمولان دارای 
برگ آماده به خدمت به تاریخ دی ماه سال ۱۴۰۱ می بایست در محل و مراکز 
مندرج در برگ معرفی نامه مشمولان حضور یابند.به گزارش ایلنا سازمان وظیفه 
عمومی فراجــا در اطلاعیه ای اعلام کرد که کلیه مشــمولانی که برگ آماده به 
خدمت به تاریخ دی ماه ســال ۱۴۰۱دریافت کرده اند،می بایســت با مراجعه 
بــه یکی از دفاتر خدمات الکترونیک انتظامی )پلیــس+۱۰( ، برگ معرفی نامه 
مشمولان به مراکز آموزش را دریافت و برابر اطلاعات مندرج درآن اقدام کنند.
این دسته از مشمولان می بایســت روز پنج شنبه یکم دی ماه سال ۱۴۰۱ در 
ســاعت، محل و مراکزی که در برگ معرفی نامه مشمولان اعلام شده ، حضور 
یابند و به خدمت دوره ضرورت اعزام شوند.مشــمولان اعزامی می بایست کارت 
تزریق واکسیناســیون کووید ۱۹ و واکسن مننژیت و دوگانه را در روز اعزام به 
همراه داشته باشند.مشمولان می بایست اصل مدارک مورد نیاز اعم از برگ آماده 
به خدمت، برگ محل مراجعه، برگ واکسیناســیون، کارت ملی و شناســنامه، 
مدارک مربوط به شــرایط خاص را به همراه خود داشته باشند.بر اساس اعلام 
مرکز اطلاع رســانی پلیس، در این اطلاعیه آمده است، عدم حضور به موقع در 
زمان و محل های تعیین شده، غیبت محسوب شده و برابر ماده ۱۰ و ۵8 قانون 
خدمت وظیفه عمومی با آنان رفتار خواهد شد.این سازمان دراین اطلاعیه متذکر 
شده است، متقاضیان در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر می توانند از طریق کانال 
خبر ســربازی در پیام رسان های داخلی به نشــانی khabaresarbazi @ از 

آخرین اخبار مربوطه مطلع شوند.

تمام مقاطع تحصیلی و دانشگاه ها در استان تهران
 امروز غیرحضوری شد

بر اساس مصوبات کارگروه اضطرار آلودگی هوا، تمامی مقاطع تحصیلی در استان  
تهران به استثناء شهرستان های پردیس ،دماوند و فیروزکوه امروز غیرحضوری 
شــد.به گزارش ایلنا به نقل از پایگاه اطلاع رســانی اســتانداری تهران؛ جلسه 
کارگروه اضطرار آلودگی هوا با حضور اعضا برگزار شــد. بر اساس مصوبات این 
کارگروه،امروز در تمامی شهرســتان های اســتان تهران به جز پردیس دماوند، 
فیروزکوه  کودکســتان ها تعطیل و تمامی مدارس در مقاطع ابتدایی و متوسطه 
و کلاس های دانشــگاه ها غیرحضوری و به صورت مجازی دایر است.همچنین 
مجوز روزانه ورود به محدود طرح ترافیک برای امروز  توســط شهرداری تهران 
صادر نمی شود.همچنین روسای ادارات با تقاضای مرخصی مادران دارای فرزند 

دانش آموز موافقت نمایند.

هشدار نارنجی رگبار در جنوب کشور
ســازمان هواشناسی نســبت به وقوع رگبار باران در جنوب و بارش برف و باران 
در نقاط مختلف کشور همچنین تداوم آلودگی هوا در تهران و کرج هشدار داد.
به گزارش ایســنا، سازمان هواشناسی کشور با صدور هشدار نارنجی رنگ نسبت 
به رگبار و رعدوبرق و وزش باد شــدید موقت و افزایــش ارتفاع موج در نواحی 
ساحلی تا ۱.۵ تا ۲.۵ متر هشدار داد.این وضعیت روز پنجشنبه و جمعه )۱ و ۲ 
دی ماه( در شمال خلیج فارس، در استان های خوزستان و بوشهر و روز شنبه )۳ 
دی ماه( در خلیج فارس و تنگه هرمز، در استان های خوزستان، بوشهر و هرمزگان 
پیش بینی می شود.براثر این مخاطرات احتمال اختلال در ترددها و فعالیت های 
دریایی خلیج فارس، خطر غرق شــدن شناورها به ویژه شناورهای سبک و نیمه 
سنگین، پاره شــدن تورهای صیادی، خطر غرق شدن شناگران، خطر خسارت 
به تأسیســات ساحلی و فراساحلی دور از انتظار نیست .سازمان هواشناسی برای 
کاهش آســیب احتمالی، خودداری از ترددهای دریایی به ویژه تردد شناورهای 
ســبک و نیمه ســنگین و قایق های صیادی و تفریحی، ممنوعیت شنا و اتخاذ 

تمهیدات لازم جهت پیشگیری از هر گونه خسارت احتمالی را توصیه می کند.

تایید توانایی جسمی  زائران حج ۱۴۰۲ 
سختگیرانه خواهد بود

رئیس جمعیت هلال احمر گفت: اســتطاعت جســمی زائران برای اعزام به حج 
۱۴۰۲ با حساســیت ویژه  و براساس دســتورالعمل مدون انجام خواهد شد.به 
گزارش ایســنا، دکتر پیرحســین کولیوند در همایش توجیهی، آموزشی حج و 
اربعین ۱۴۰۲ گفت: شرایط کاری در حج و عملیات حج خاص است و با اندیشه 
ورزی، آســیب شناسی سال قبل را انجام داده و بر اساس آن برنامه مدونی برای 
سال جدید خواهیم داشت.کولیوند در ادامه بیان کرد: پزشکانی که به حج اعزام 
می شوند باید روحیه جهادی داشته باشند؛ چراکه ممکن است چند برابر آنچه از 
آنها انتظار می رود کار و فعالیت وجود داشته باشد. این پزشکان باید برنامه ریزی 
کنند که برای اعزام به حج در مدت زمان مشخصی، خدمات رسانی کنند و اگر 
کسی فکر می کند که ممکن است مشکلی برایش به وجود بیاید باید از قبل اعلام 

کند زیرا نمی توان فرد دیگری را به تیم حج و زیارت هلال احمر اضافه کرد.

دخالت فامیل های سببی و نسبی در شهرداری
رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر تهران اعلام کرد: افرادی در شهرداری 
تهران به کار گرفته شــده اند که حتی یک روز سابقه کار در آن بخش را ندارند.

به گزارش ایسنا، سید جعفر تشکری  هاشمی در جلسه دیروز شورای شهر تهران 
در واکنش به گزارش رئیس ســازمان بازرسی شــهرداری تهران با بیان اینکه 
یکــی از موضوعات پدیده نامیمون، وضعیت انتصابات در مجموعه شــهرداری 
تهران اســت، گفت: انتخاب ها و انتصابات غلط یعنی ترویج فســاد در مجموعه 
و در شــهرداری تهران، تعداد افراد انگشت شــماری هستند که وضعیت ثابت و 
مشــخصی را داشته باشند.تشکری هاشمی با انتقاد از مدت زمان حضور مدیران 
شهری در سمت های خود در شهرداری تهران، اظهارکرد: ما در شهرداری تهران 
انتصابات کمتر از یک ســال، حتی چند ماه و چند هفته را شــاهد هستیم که 
نشان می دهد یا نظام کانون انتصابات ناکارآمد بوده و عملکرد خوبی را نداشته 
است و یا قدرت تشخیص ضعیف است؛ به گونه ای که یک مدیر نمی تواند حتی 
چندماه بماند.وی با بیان اینکه شــاهد بی توجهی شــهرداری به نیروی انسانی 
خود هستیم، گفت: همچنان می بینیم که افراد نسبی و سببی و داماد و پسر و 
دختر علیرغم اینکه پستی در شهرداری ندارند، در تصمیمات شهرداری تهران 
تاثیرگذار هســتند و دخالت می کنند.عضو شــورای شهر تهران ادامه داد: یکی 
دیگر از موضوعاتی که در این دوره از مدیریت شــهری با آن روبه رو هســتیم، 
کوچ کردن بســیاری از مدیران باتجربه و کارآمد مجموعه شــهرداری تهران و 
مأمور شدن آنها به سایر دستگاه هاست و این در حالیست که این نیروها، افرادی 
کارآمد و متخصص هســتند که از ظرفیت قابل توجهی برخور دارند و تجربه و 
تخصص آنها باید مورد توجه قرار گیرد و متأســفانه شاهدیم که برخی افراد در 
مجموعه شــهرداری تهران در قســمت هایی به کارگیری شده اند که حتی یک 
روز ســابقه کار اجرایی در آن قسمت را ندارند و در مقابل نیز افرادی کارآمد و 
متخصص در مجموعه شهرداری تهران کنار گذاشته شده اند.وی تصریح کرد: در 
صحبت های رئیس ســازمان بازرسی شهرداری تهران، گفته شد که ۱۹ راهکار 
برای مقابله با فساد اتخاذ شده که متأسفانه باید گفته شود که برخی از همین 
راهکارها، زمینه ســاز فساد در مجموعه شهرداری تهران شده اند، به گونه ای که 
مثلا یک قرارداد بلیت الکترونیک که هنوز بســته نشــده است روزانه ۵ تا ۱۰ 
میلیارد به شــهرداری خسارت وارد می کند. رئیس کمیسیون عمران و حمل و 
نقل شورای اسلامی شــهر تهران در پایان با تأکید بر موضوع عقد قراردادها در 
بخش های مختلف شــهرداری تهران گفت: یکی از اشــکالاتی که در این حوزه 
وجود دارد، به فرآیند مزایده ها و مناقصه ها باز می شــود که اشکالات فراوانی در 

این حوزه وجود دارد.

اخبار کوتاه

اعلام خطر پلیس نسبت به افزایش جانباختگان تصادفات

معاون وزیر آموزش و پرورش:

مدارس تعطیل نیست؛ آموزش ها غیرحضوری شده اند

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:

سالی ۲۳۰ رأس از حیات  وحش در جاده پارک ملی گلستان تلف می شوند

رئیس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشت هشدار داد

افزایش تا ۵ برابری دی اکسید گوگرد در هوای تهران 

حضور بیش از ۶ میلیون دانش آموز در »شاد« در روزهای تعطیلی آموزش حضوری

رئیــس پلیــس راهنمایی و رانندگــی فراجا 
نسبت به افزایش تلفات تصادفات رانندگی در 
کشــور هشــدار داد و با اعلام خطر نسبت به 
آن گفت که با این روند افزایشــی به آمار یک 
دهه قبل برمیگردیم.به گزارش ایســنا، سردار 
ســیدکمال هادیانفر با بیان اینکه ۲۶۳ هزار و 
۱۶۹ کیلومتر راه اصلی و فرعی و روستایی و ... 
در کشور داریم، گفت:حدود ۲۵ هزار کیلومتر 
معــادل ۹ درصد راه های کشــور ما راه اصلی 
است که تقریبا ۳۴ درصد تصادفات در راه های 
اصلی رخ داده اســت، اما ۷۵ درصد کشــته 
شــدگان ما در همین راه ها هســتند.رئیس 
پلیس راهور فراجا بــا بیان اینکه ۵۱ میلیون 
و ۳۴۴ هزار نفر در کشــور گواهینامه دارند، 
گفت: تا دیروز ۳8 میلیون ۵۳۵ هزار وســیله 
نقلیه در کشور شماره گذاری شده است.وی به 
موضوع روند استقاط خودروهای فرسوده نیز 
اشــاره کرد و گفت: خودروی فرسوده آلودگی 
بیشــتری هم تولید می کند و طبیعی اســت 
کــه ایمنی کمتری هــم دارد. هادیانفر افزود: 
در موضوع صدور گواهینامه در هشــت ماهه 
دو درصــد، تعداد موتور ســه درصــد. تعداد 
خــودرو و جمعیــت هم افزایش پیــدا کرده 
اســت. همچنین حجم ترددهای نســبت به 
مدت مشابه پارسال ۳۰ درصد افزایش داریم. 
۳۲ درصد ترددها هــم مربوط به خودروهای 
سواری هســت. هادیانفر با بیان اینکه پلیس 
راهور مســئول پیشگیری از تصادفات نیست، 
گفــت: طبق آنچه که در قانون تاکید شــده، 
دولت محترم مســئول پیشگیری از تصادفات 
اســت و پلیس راهور مسئول رسیدگی است.
وی ادامــه داد: ۵۱ درصد فوتی های تصادفات 
در دم، شــش درصد در حین انتقال و مابقی 
پــس از انتقال به بیمارســتان جان خود را از 

دست می دهند. 
رئیس پلیــس راهور فراجا افزود: متاســفانه 
ما به جز چند شــهر در بیمارســتان ها بخش 
تروما نداریم و متاســفانه وزارت بهداشت در 
این حــوزه به خوبی عمل نکرده اســت. باید 
پیشگیری درســت از مرگ سرنشــینان در 
بیمارســتان انجام شود.وی با اشــاره به آمار 
هفت ماهه پزشــکی قانونــی از جانباختگان 
حوادث رانندگی در کشور گفت: سال گذشته 
۱۰ هزار و ۲۵۶ نفــر در تصادفات جان خود 
را از دســت دادند کــه متاســفانه این آمار 
امســال به ۱۱ هزار و ۷۳۴ نفر رسید که این 
یک اعلام خطر اســت. در هفت ماهه امسال 
حدود ۱۴ درصد افزایــش فوتی و ۲۱ درصد 
افزایش مجروح داشتیم. تنها در این هفت ماه 
۲88 هزار نفر در تصادفات مجروح شــدند که 

متاسفانه روند خوبی نیســت. این روند قابل 
قبول نیســت و چنین افزایشی حداقل در ۱۲ 
سال گذشــته گزارش نشده اســت. به نظرم 
دولت توجهی کــه باید در این زمینه بکند را 
نمی کند. وی ادامه داد: تقریبا هشــت درصد 
تولیــد ناخالص ملی کشــور و بیــن ۹ تا ۱۱ 
درصد بودجه دولت خرج تصادفات می شــود. 
مــن قبلًا هم گفتم کــه 8.۳ میلیارد به ازای 
هر نفر کشــته تصادفات خسارت مستقیم و 

غیرمستقیم به کشور وارد می شود.
هادیانفر افزود: اگر این روند ادامه پیدا کند تا 
پایان ســال احتمال اینکه شمار جانباختگان 
به ۲۰ هزار نفر برســد وجود دارد و این یعنی 
بــه آمار یک دهــه قبل باز خواهیم گشــت.
رئیس پلیــس راهــور فراجا با بیــان اینکه 
تعــداد جانباختگان را نمی توان به عنوان یک 
شــاخص برای ســنجش جایگاه مرگ و میر 
ناشــی از حوادث رانندگی در جامعه دانست، 
گفت: به عنوان مثال یکی از این شــاخص ها 
شــاخص جان باختــه به ازای هــر ۱۰ هزار 
وســیله نقلیه اســت که البته ما در این مورد 
نیز طی هفت ماهه امســال شــاهد افزایش 
اعداد بودیــم بطوریکه در هفت ماهه ۹۹ این 
شــاخص ۲.۶ در هفت ماهه سال گذشته ۲.8 
و در هفت ماهه امســال ۳ بوده است.هادیانفر 
با بیــان اینکه نگرانی های جــدی بابت جان 
باختن موتورسیکلت سواران و عابران پیاده در 
حــوادث رانندگی وجود دارد، گفت: در برخی 
از شهرها مانند شهرهای استان مازندران بعضا 
تا 8۳ درصد جانباختگان حوادث رانندگی را 
موتورسیکلت ســواران و عابران پیاده شامل 

می شــود.هادیانفر افزود: در همین راستا من 
تاکید می کنــم که اگر دولت فعال نشــود و 
نسبت به رفع نقاط حادثه خیز، رفع مشکلات 
موجود در بیمارســتان ها و مراحل اورژانس، 
ارتقاء کیفیت خودروها و ... اقدام نکند دوباره 
آمــار جانباختگان حــوادث رانندگی افزایش 
پیدا خواهد کرد و طبق برآوردهای ما تا پایان 
سال ۱۴۰۱ ممکن است به ۲۰ هزار فوتی نیز 
برســد.رئیس پلیس راهور فراجا افزود: امروز 
جاده اهواز – خرمشــهر کــه رئیس جمهور 
برای ایمن ســازی آن دســتور مستقیم داده 
همچنان خطرناک اســت. در این جاده هیچ 
جدا کننــده ای وجود ندارد و نه یک نقطه در 
آن بلکه سرتاســر مسیر آن حادثه خیز است. 
به اینها باید توجه شــود. بر روی این مورد که 
دستور رئیس جمهور وجود دارد من نمی دانم 
چرا اقدامی نکرده اند. وی افزود: متاســفانه ما 
تا به این لحظــه هیچ اقدام جدی برای ارتقاء 
کیفیت خودروهــای تولید یــا مونتاژ داخل 

ندیده ایم.
رئیس پلیــس راهور فراجا همچنین از اجرای 
طرح گواهینامه آســان بــرای دریافت موتور 
ســیکلت در سراسر کشــور بزودی خبر داد.
ایسنا، سردار ســیدکمال هادیانفر  به گزارش 
بااشــاره به اجرای طرح گواهینامه آسان برای 
دریافت موتورســیکلت گفت: از ۱۲ میلیون و 
۵۰۰ هزار دستگاه موتورسیکلتی که در کشور 
تــردد می کنند شــش میلیــون و 8۰۰ هزار 
دســتگاه آن دارای راکبان بــدون گواهینامه 
است. آمدیم فعلا طرحی را مطرح کردم که به 
زودی بطور سراسری اجرا می شود و بر اساس 

این طرح گواهینامه آسان برای موتورسیکلت 
با قیمت حدود ۳۲۰ هزار تومان صادر خواهد 
شــد.وی در ادامه به آمار موتورســیکلت های 
رســوبی نیز اشاره کرد و گفت: در حال حاضر 
حدود ۲8۰ هزار دستگاه موتورسیکلت رسوبی 
در پارکینگ ها هستند که از این تعداد حدود 
۷۰ درصد آن در سن فرسودگی است و اصلا 

ترخیص کردن آن توجیه اقتصادی ندارد.
وی با اشــاره بــه اقدامات پلیــس در حوزه 
هوشمندســازی گفــت: پلیس راهــور برای 
هوشمندســازی اقدامات زیــادی انجام داده 
است. از جمله اینکه چیپ را پشت کارت های 
خــودرو و گواهینامه ها حذف کرده و به جای 
آن QR کد قرار داده ایم. ســامانه ســپهتن 
و ســامانه پایش هوشــمند را نیز برای بیش 
از ۱۰ هــزار و ۵۰۰ دســتگاه اتوبوس اجرایی 
و تاکید کردیم که بایــد درباره ناوگان حمل 
و نقل باری نیز این اقدامات ســریعتر تکمیل 
شــود. در تمامی مراکز تعویــض پلاک، نوبت 
دهی اینترنتی اجرا شــده و خدمات تعویض 
پلاک آنلاین را نیز گسترش دادیم.وی با بیان 
اینکه در هشت ماهه امسال پلیس راهنمایی 
رانندگی ۱8 درصد افزایش خدمات داشــته 
است، گفت: طی این مدت ۵۳ میلیون خدمت 
به مردم ارائه کردیم که خوشــبختانه میزان 

رضایتمندی از خدمات ما نیز افزایش داشت.
هادیانفر با بیان اینکه ناوگان پلیس راهنمایی 
و رانندگــی نیز باید نوســازی شــود، گفت: 
واقعیت این اســت که با ســمند نمی توان به 
گردنه برف گیر رفت و امدادرســانی کرد. ما 
نیاز بــه تامین بودجه برای نوســازی ناوگان 

حمــل و نقــل عمومی داریم.هادیانفر با بیان 
اینکه هنوز 8۲ درصد از تصادفات مان به دلیل 
سرعت، سبقت، عدم توجه به جلو و خستگی 
و خواب آلودگی است، گفت: استفاده از تلفن 
همراه تاثیر زیادی در وقوع این حوادث دارد.

هادیانفــر با بیــان اینکه آزاد شــدن واردات 
موجــب ایجاد یک رقابت بین خودروســازان 
داخلی خواهد شد، گفت: ما نمی توانیم کیفیت 
خودروهای ساخته شده در شرکت های درجه 
یک خودروســازی را انکار کنیم. جالب است 
که این شــرکت ها هر سال قیمت محصولات 
خود را نیز ارزان می کنند. البته من متخصص 
این حوزه نیستم و همانطور که گفتم کیفیت 
و ایمنی برای من مهم است.وی درباره دلایل 
حمایت پلیس از واردات خودرو نیز گفت: اگر 
از واردات حمایت کردیم دلیلش ارتقاء ایمنی 
و کیفیت خودروها بود. ببینید در تمام جهان 
ایمنی،  خودروســازها چهار عامل کیفیــت، 
زیبایی و قیمــت را در تولید محصولات خود 
جزو اولویت هــا قرار می دهند. من با زیبایی و 
حتی قیمت هم کاری ندارم چون تخصص من 
نیســت اما طرف من طرف مردم است و باید 
خودروی با کیفیت تولید شــود. منظور ما از 
واردات خودرو این نیست که برویم خودرو بی 
کیفیــت را از هند وارد کنیــم که اگر اینطور 
بود خب همان پراید بی کیفیت که در داخل 
تولید می شد. حالا برویم و یک خودرو از خارج 
از کشــور وارد کنیم و بعد هــم مثل پراید و 
پیکان تا ۳۰ ســال درگیر مشکلات ناشی از 
آن باشیم.هادیانفر از واردات مدل های مختلف 
از خودروهای چینی نیــز انتقاد کرد و گفت: 
ایــن خودروهای چینی که انواع آن و مدل به 
مدل وارد کشور می شوند من هشدار می دهم 
که یک ســال دیگر یا حتی شــش ماه دیگر 

خریدارانش دچار مشکل می شوند. 
یک نفر رفته و ۱۰۰۰ دســتگاه از یک مدلی 
را وارد کرده و دیگر تمام شــد و رفته به سراغ 
مدل دیگر. اگر قطعه ای از این خودرو نباشــد 
خریدار چه کاری می توانــد انجام. می گویند 
فلان شــرکت تضمین داده، از کجا معلوم که 
آن شــرکت به تعهداتش پایبنــد بماند. یک 
خودرو تشــکیل شــده از ۲۷۰۰ قطعه است. 
خــب خودرویی کــه به تعداد محــدود وارد 
کشور شــده تامین قطعاتش هم سخت است. 
ما می گوییم چند مــدل را وارد کنید که هم 
ایمن باشــد و هم بتوان قطعات آن را تامین 
کرد.رئیس پلیــس راهور فراجا درباره کیفیت 
سوخت در آلودگی هوا نیز گفت: ما می گوییم 
که باید به این موارد نیز توجه شود و سوخت 

نقش مهمی در این زمینه دارد.

معاون آموزش متوســطه وزارت آموزش و پرورش با بیان 
اینکــه چیزی تحت عنــوان »تعطیلی« مــدارس نداریم 
و آموزش هــا در برخــی اســتانها به دلیــل آلودگی هوا 
»غیرحضوری« شده اســت گفت: تاکید کرده ایم تا جایی 
که امکان دارد آموزش و مدارس آخرین جایی باشــند که 

تحت تأثیر قرار می گیرند.
محمدمهدی کاظمی در گفت وگو با ایســنا، در پاســخ به 
پرسشــی مبنی بر وضعیت ارائه آموزش های حضوری پس 

از تعطیلی مدارس و در دستورکار قرار گرفتن آموزش های 
حضوری در شــرایط تداوم آلودگی هوا در برخی استان ها 
اظهار کرد: ما چیزی تحت عنــوان »تعطیلی« نداریم.وی 
افزود: مکاتباتی با وزیر کشــور و رئیس سازمان صداوسیما 
انجام دادیم مبنی بر آنکه در شورای برنامه ریزی استان ها 
و کمیته های اضطراری که تشــکیل می دهند به هیچ وجه 
از واژه تعطیلی استفاده نکنند و عبارت »غیرحضوری شدن 

مدارس« را به کار بگیرند.

معاون آموزش متوســطه وزارت آموزش و پرورش با بیان 
اینکــه تاکید کرده ایم تا جایی که امــکان دارد آموزش و 
مدارس آخرین جایی باشــند که تحت تأثیر قرار بگیرند، 
درباره برگزاری کلاس های آموزشی در شاد و مشکلاتی که 
برخی مدارس در دسترســی به سامانه داشته اند نیز گفت: 
مدارس در شــبکه شاد تعریف شده اند و می توانند از بستر 
شــاد برای آموزش اســتفاده کنند.کاظمی ادامه داد: همه 
مدارس در شبکه شاد حضور دارند. ممکن است مدرسه ای 

به لحاظ کد مشکلی داشته باشد که برطرف شده است. 
وی اضافه کرد: بر اســاس گزارشــی که  از ســامانه شاد 
گرفتیم، آموزش غیرحضوری و روند استفاده از شبکه شاد 
صعودی بوده و میزان حضور در این شــبکه افزایش یافته 
اســت. این آمار نشــان دهنده فعال بودن مدارس در ایام 
آموزش غیرحضوری در بستر شــبکه شاد در استان هایی 
است که مشمول مصوبات کمیته اضطرار آلودگی هوا شده 

بودند.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: جاده میان گذر 
پارک ملی گلســتان یک انقطاع اکوسیســتمی ایجاد کرده 
اســت و به طور میانگین سالانه ۲۳۰ رأس از حیات  وحش 
منطقه را از بین می برد.به گزارش ایسنا دکتر علی سلاجقه 
در اولین جلســه شــورای راهبری پارک ملی و ذخیره گاه 
زیســت کره گلســتان که با حضور اســتانداران گلستان، 
خراســان شــمالی و معاون استاندار ســمنان در سازمان 
حفاظت محیط زیســت برگزار شــد، با بیــان اینکه دولت 
سیزدهم برای محیط  زیست کشــور اهمیت ویژه ای قائل 
اســت، تصریح کرد: شورای عالی محیط زیست در دوره های 
قبل هر دو ســال یک بار تشکیل می شد اما ظرف پنج ماه 
گذشته این شورا دو بار به ریاست رئیس جمهوری تشکیل 
شده است. وی خاطرنشــان کرد: پارک ملی گلستان یکی 
از الگوهای مدیریت محیط زیســتی کشور و جهان است. 

این پارک به لحاظ قدمت زمین شناسی، زیست کره منحصر 
به فردی اســت و کشــورهای دیگر چنین تنــوع گیاهی و 
جانوری  را ندارند.رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست با 
تاکید بر ضرورت رویکرد مشارکتی در حفظ این زیست کره 
گفت: خوشبختانه استانداران مرز سیاسی را مبنا قرار نداده  
و پارک را به صورت یکپارچه دیده اند. امیدواریم این الگوی 
مشارکتی الگوی مناسبی برای دیگر مناطق کشور از جمله 
مجموعــه توران و مجموعه کویر مرکزی باشــد.وی افزود: 
امروز زمان این نیست که در مورد مباحث توسعه صحبت 
کنیم چون توسعه رشد خودش را دارد و به سرمنزل مقصود 
می رسد اما آنچه که زیرساخت های توسعه را از بین می برد، 
بی توجهی به محیط  زیســت است. معاون رئیس جمهوری 
ادامه داد: خوشبختانه طرح های خوبی در حوزه پارک ملی 
گلســتان انجام شده است. صندوق ملی محیط  زیست هم 

آمادگی کامل را برای اعطای وام و تســهیلات دارد.  نکته 
مهم این اســت که باید اســناد پارک ملی نهایی شود. ما 
با ســازمان منابع طبیعی کشور جلســه ای خواهیم داشت 
و از اســتانداران هم می خواهیم که مبحث سند پارک در 
استان های ســمنان و خراسان شمالی حل بشود. سلاجقه 
درباره جاده میان گذر پارک ملی گلســتان نیز خاطرنشان 
کرد: این جاده یک انقطاع اکوسیســتمی ایجاد کرده است 
و به طور میانگین سالانه ۲۳۰ رأس از حیات  وحش منطقه 
را از بین می برد. این اتفاق ناگواری اســت و ما از این بابت 
به شدت خسارات می بینیم. رئیس سازمان حفاظت محیط 
زیســت با بیان اینکه باید جــاده را چندمنظوره و از منظر 
گردشــگری ببینیم، گفت: آنجا باید به یک سافاری پارک 
تبدیل شود و درشکه رانی و دوچرخه سواری صورت بگیرد 
تا منطقه از نظر گردشــگری تقویت شود. مشارکت مردم 

محلی کار بســیار قشنگی اســت و باید حضور مردم را به 
ویژه در حواشی جاده جدی تر بگیریم. اگر این اتفاق بیفتد 
مردم شریف منطقه در حفاظت هم مشارکت می کنند. به 
این گزینه ها  باید به صورت ملی نگاه شــود، هرچند که از 
مشارکت اســتان ها هم به خوبی بهره مند خواهیم شد.وی 
با اشــاره بــه نقش موثر ســمن های متخصــص و متعهد 
محیط زیستی متذکر شد: این سمن ها، گروهی از انسان های 
شایسته ای هســتند که به صورت جهادی و بی مزد و منت 
در اقصی نقاط کشــور فعالیت می کنند بنابراین می بایست 
نگاه ویژه ای به ســمن های جهادی استانی داشته باشیم و 
حتماً از هر اســتان یک نماینده از ســمن ها حضور داشته 
باشد. سلاجقه توصیه کرد: در مبحث زون بندی و مکان یابی 
یک کار علمی و الگویی انجــام و حتماً باید از ظرفیت ها و 

تجربیات بین المللی استفاده شود.

رئیس گروه ســلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشــت با 
اشــاره به عدم کنترل منابع انتشار آلودگی در شهر تهران، 
گفت: علی رغم اینکه در مصوبــات کمیته اضطرار آلودگی 
هوا قید شده است که استفاده از سوخت های سنگین مجاز 
نیست، اما برخی صنایع از سوخت های سنگین دارای گوگرد 
بالا اســتفاده می کنند که در روزهای اخیر سبب افزایش ۳ 
تا ۵ برابری دی اکســید گوگرد در هوای تهران شده است.
دکتر عباس شاهســونی در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به 
اینکه در ســال جاری تاکنون ۲۳ جلسه شرایط اضطراری 
هوا در استان تهران برگزار شده است، گفت: این یعنی عملا 
یک ماه از ســال ۱۴۰۱ وضعیت هوا در شرایط اضطرار بوده 
است و این درحالی اســت که در کل سال ۱۴۰۰ تنها ۱۲ 
جلســه اضطرار در شهر تهران برگزار شده بود. این جلسات 
به درخواســت وزارت بهداشت انجام می شــود.وی با اشاره 

به اعلام اخیر شــرکت کنترل کیفیت هــوای تهران مبنی 
بر افزایش غلظت آلاینده دی اکســیدگوگرد در هوای شهر 
تهران، بیان کرد: ما طی ســال ها مشــکل SO۲ یا همان 
دی اکســید گوکرد را داشــتیم که با توجه به حذف گوگرد 
از ســوخت این مشکل هم برطرف شــد؛ اما طی روزهای 
گذشــته بویژه ۲۲ تا ۲۵ آذر افزایش ۳ تا ۵ برابری غلظت 
دی اکسید گوگرد در شهر تهران را شاهد بودیم که این نشان 
می دهد برخی از صنایع اقدام به اســتفاده از ســوخت های 
حــاوی گوگرد کردند.او ادامــه داد: از تاریخ ۲۶ آذر به بعد 
میزان غلظت دی اکسید گوگرد مجددا کاهش یافت اما آثار 
روزهای پیشــین هنوز در هوا وجود دارد. شاهسونی درباره 
عوارض تنفس دی اکسید گوگرد بر بدن انسان، تصریح کرد: 
SO۲ یکی از آلاینده هایی است که سیستم فوقانی تنفسی 
را تحت تاثیر قرار داده و باعث ســرفه، عطســه و مشکلات 

سیســتم فوقانی تنفس می شود. مشکل دیگر این است که 
SO۲  می تواند روی ذرات بچسبد و قسمت تحتانی تنفس 
را هم تحت تاثیر قرار داده و سبب تنگی تنفس شود.وی با 
تاکید براینکه سوزاندن هر ســوختی که گوگرد بالا داشته 
باشد توسط صنایع و کارخانه ها مجاز نیست، اظهار کرد: در 
مصوبات کمیته اضطرار آلودگی هوا هم قید شــده است که 
استفاده از سوخت های سنگین مجاز نیست ولی با توجه به 
محدودیت صنایع برخی از آنها از سوخت های سنگین دارای 
گوگرد بالا استفاده می کنند. سازمان محیط زیست باید بر 
این موضوع نظارت کند و جلوی اســتفاده از ســوخت های 
سنگین را بگیرد.رئیس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت 
بهداشــت درباره علت تداوم آلودگی هوا، گفت: در شهری 
مانند تهران بــا ۹ میلیون جمعیت و تعداد زیادی خودرو و 
موتورسیکلت مواجه هستیم درحالی که هیچ محدودیتی هم 

برای عدم اســتفاده از خودروهای فرسوده و آلاینده دیزلی 
نداریم و تنها به تعطیلی هایــی اکتفا می کنیم که مواجهه 
گروه آسیب پذیر با آلودگی هوا را کاهش دهد. در واقع برای 
منابع انتشــار آلودگی هوا هیچ اقدام اساسی صورت نگرفته 
است و منابع همچنان به تولید آلاینده ها ادامه می دهند.او 
با اشاره به اینکه آلودگی هوا در حال حاضر نه تنها به عنوان 
یک موضوع زیســت محیطی بلکه به عنوان چهارمین علت 
مرگ های زودرس شــناخته می شود، تصریح کرد: کیفیت 
پایین هوا می تواند چشــم ها، بینــی و گلو را تحریک کند، 
باعث تنگی نفس، تشدید آسم و سایر بیماری های تنفسی 
شود و بر سیســتم قلبی عروقی تأثیر بگذارد. تنفس هوای 
آلوده برای مدت طولانی می تواند مشکلات جدی تری ایجاد 
کند به شکلی که تخمین زده می شود که آلودگی هوا سالانه 

عامل مرگ زودرس ۷ میلیون نفر در جهان باشد.

بیش از شــش میلیــون و چهارصدهزار دانــش آموز در 
روزهایی که آموزش حضوری در مدارس تعطیل اســت به 
صورت غیرحضوری در شبکه شــاد به آموزش خود ادامه 

می دهند.
به گزارش ایســنا، بنابر آمار ثبت شــده در شبکه شاد در 
روزهای ۱۹ تا ۲۱ آذر که فرایند آموزش مدارس در برخی 
از اســتان های کشــور به دلیل آلودگی هوا به صورت غیر 
حضوری برگزار شــد، به طور میانگین در هر روز بیش از 

شــش میلیون و چهارصد هزار دانش آموز در شبکه شاد 
حضور داشته و آموزش خود را در این بستر دنبال کردند.

تعداد کاربران یکتا که در شبکه شاد فعالیت داشته اند بیش 
از ۹ میلیون نفر بوده و طبق آمار منتشــر شده، میانگین 
حضــور روزانه دانش  آموزان مقطع ابتدایی بیش از ســه 
میلیون و ۳۰۰ هزار، متوســطه اول بیش از یک میلیون و 
8۰۰ هزار و متوسطه دوم بیش از یک میلیون و ۳۰۰ هزار 
دانش آموز بوده اســت.همچنین دانش آموزان و معلمان 

اســتان های خراســان رضوی، تهران، آذربایجان شرقی و 
خوزستان که مشمول مصوبات کمیته اضطرار آلودگی هوا 
بودند بیشــترین حضور را در شبکه شاد داشتند که بیانگر 
فعال بودن مدارس و کلاس های درســی در زمان آموزش 

غیرحضوری است.
از ســوی دیگر تعداد فایل  های جابه جا شــده نیز از ۲۰ 
میلیون در روز ۱8 آذر که کلاس های درســی در بیشــتر 
مناطق ایران به صورت حضوری برگزار می شــد به بیش از 

۴۰ میلیون فایل در روزهایی که مدارس به دلایل آلودگی 
هوا به صورت غیرحضوری برگزار شــد، رسید و میانگین 
پیام های مبادله شده از ۱8 میلیون به نزدیک ۳۰ میلیون 
پیام رســید که این آمار نیز نشــانگر حضور فعال مدارس 
مختلف کشور در شبکه شاد است.گفتنی است پیشتر وزیر 
آموزش و پرورش بیان کرده بود در هنگام آلودگی، بارش 
باران و مسائلی از این دست مدارس به صورت غیرحضوری 

و در شبکه شاد برگزار خواهد شد.


